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تلویزیون را خاموش کنید!    
ادامه از صفحه یک

چندی قبل یکی ازهمسایگان مجتمع مسکونی محل سکونت دچار استرس 
و فشار خون شده بود ؛ پس از پیگیری بستری و درمان در بیمارستان 
؛پزشک معالج توصیه جالبی کرده بود:»این روزها تلویزیون را خاموش کنید 
تا حالتان خوب شود!« البته اخیرا خبری جدید از بیماری همسایه ندارم که 
بعداز خاموشی تلویزیون ایران؛ حالش بهتر شده یانه؟ ولی فارغ از درستی یا 
نادرستی تجویز پزشک معالج در باره خاموشی تلویزیون؛ باید دید چه عوامل 

موثری در تجویز این نسخه پزشکی نقش داشته است؟
نظرسنجی اخیر »ایسپا« نشان می دهد کمتر از ۳۸ درصد مردم اخبار را از 
طریق صداوسیما دنبال می کنند و ۳۱ درصد شبکه های اجتماعی را برای این 
امر ترجیح می دهند. این آمار در مقایسه با پیمایش سال ۱۳۹۶ دستخوش 
تغییرات قابل اعتنایی شده است. البته آن چنان دور نیست که درآینده ای 
نزدیک، صداوسیمای ایران؛ مرجعیت رسانه ای را به شبکه های اجتماعی در 
فضای مجازی واگذار کند. تجربه تولید و پخش اخبار صداوسیما در دوره 
های مختلف اعتراضات مردمی در سال های گذشته نشان داد صداوسیما 
به عنوان نهاد اطلاع رسانی حاکمیت؛ صرفا روایت های رسمی و دولتی را 
پخش می کند و کمتر نشانی از روایت های معترضان در میان اخبار پخش 

شده هست.
انتظار هم نمی رود صدا و سیما؛ برای مردم و شهروندان روایت های 
واقع بینانه وغیر رسمی ارایه کند. چون صداوسیما از بودجه ملی ارتزاق می 
کند و در صددایجاد اعتماد و مقبولیت مخاطبان در جامعه نیست حتی 
اگرتلویزیون ایران؛ به روایت های غیر رسمی و مردمی هم درلابلای اخبار 
روی آورد باز به دلیل بی اعتمادی مخاطبان؛ آن چنان مشروعیتی در جامعه 
نخواهدداشت. باید منصفانه بپذیریم مالکیت رسانه صداو سیما به عهده 
حاکمیت و دولت هست حتی در این زمینه دولت سیزدهم؛ بنا به اصل ۱75 
قانون اساسی؛ آن چنان قدرتی در انتخاب و عزل مدیران ارشد رسانه ملی 
ندارد هرچند طبق همان اصل؛ صداو سیما موظف است ، آزادی  بیان  و نشر 

افکار با رعایت  موازین  اسلامی  و مصالح  کشور را باید تأمین  کند!
بنابراین به تناسب مالکیت دولتی یا حاکمیتی رسانه ملی؛ جایگاه آن در 
بین مردم کاهش یا افزایش می یابد به عبارت دیگر اگر به رسانه های مکتوب 
از جمله روزنامه های دولتی و خصوصی توجه کنیم با وجود رقابت نشریات 
خصوصی با نشریات دولتی؛ هم چنان چالش های موجود در زمینه مدیریت 
رسانه ؛ سانسور متن؛ مشکلات نقدینگی؛ هزینه تولید وچاپ؛ تامین نیروی 
انسانی؛ موضع گیری واقع بینانه آنان در باره وقایع سیاسی و اجتماعی؛ 
آن چنان مقبولیتی را بین مخاطبان به ارمغان نمی آورد و اغلب از سوی 
مخاطبان به عنوان سوپاپ اطمینان حاکمیت و نماد جعلی آزادی اندیشه در 

جامعه مورد هجمه قرار می گیرند.
با رویکرد فقدان مشروعیت و مقبولیت دررسانه ملی و هزینه کرد بودجه 
های هنگفت وتنوع شبکه های تلویزیونی نه تنها صداوسیمای ایران نتوانسته 
جایگاه رسانه ای خود را در جامعه تثبیت کند بلکه چند دوجین مخاطبان 
داخلی خود را هم از دست داده؛ افزون برآن به عنوان عنصری ناکارآمد در 
هرز رفت بودجه های ملی تبدیل شده است. ادعای تغییر مدیریت رسانه ؛ 
تنوع شیوه رسانه ای و تغییر عملکرد انقلابی برای جذب مخاطبان؛ بیشتر از 

واقع گرایی در فضای رسانه ، به آب در هاون کوبیدن شبیه هست.
واقعا صداو سیمای ایران را چه شده که زمانی مدیران ارشد انقلاب در نظام 
قبلی شاهی، درحسرت پخش یک ساعت برنامه مفید برای مخاطبان بودند 
حالا ساعت ها، هفته ها و سال ها برای شهروندان ایرانی برنامه پخش می 
کنند اما گوش شنوایی برای شنیدن سخنان رسانه ملی ومسئولان نیست. یا 
آن که هم هست، به تجویز پزشک، توصیه به خاموش کردن تلویزیون می 
شوند. علاوه بر این فراوانی نصب و راه اندازی دیش های شیطانی! ماهواره 
آیا نشان از آن دارد که تلویزیون ایران در جذب مخاطبان موفق بوده است؟ 
هم اینک اگر مابقی مخاطبان تلویزیون ایران را خاموش کنند هیچ اتفاقی 

دروقایع جامعه، سیاست داخلی و ارتباطات بین الملل نخواهد افتاد.
کافی است سالها به عقب برگردیم و ببینیم شبکه خبر که همزمان با شبکه 
تلویزیونی الجزیره قطر راه اندازی شدچه تفاوتی از نظر جذب مخاطب و 
جایگاه رسانه با یکدیگر دارند و بالاتر ازآن چقدر درجذب مخاطبان جامعه 
جهانی تاثیرگذار بوده است؟ بگذریم آمارهای جدید نظر سنجی ایسپا، بعداز 
چند سال اتفاقات ناگواری را برای رسانه ملی رقم زده است چون میزان 
مخاطبان اخبار تلویزیون ایران به کمتر از 50 درصد رسیده است. ناگفته 
نماند مرگ رسانه ملی زمانی رقم خورد که مشروعیت و مقبولیت خود را 

دربین مخاطبان از دست داد.
از این رو توصیه می شود بیش از آنکه بودجه ملی را در چاه ویل شبکه 
های رادیویی و تلویزیونی صداوسیما دفن کنید بهتر است بخشی از آن را 
برای احیای مقبولیت و مشروعیت رسانه ملی صرف کنید و به جای ده ها 
شبکه های تلویزیونی داخلی صرفا به یک یا دو رسانه رسمی حاکمیتی اکتفا 
کنید. فقط کافی است رسانه ملی با انعکاس صداهای متفاوت امید آفرین 
باشد، آنگاه خواهید دید پزشکان هم توصیه خواهند کرد تلویزیون ببینید تا 

روحیه تان بهتر شود.
به قول سعدی علیه الرحمه : »من آنچه شرط بلاغ است با تو می گویم. تو 

خواه از سخنم پند گیر و خواه ملال.«

ایران ادعاهای کذب رژیم صهیونیستی را رد کرد
نماینده دائم ایران در سازمان ملل اعلام کرد: ایران به مفاد قطعنامه 
شورای امنیت پایبند بوده و ادعاهای رژیم صهیونیستی کاملاً بی اساس 

است.
نماینده دائم ایران در سازمان ملل در نامه ای به رئیس دوره ای شورای 
امنیت نوشت: نامه حاضر در پاسخ به نامه های مورخ ۳0 نوامبر ۲0۲۳ 
 -۹۲۸/۲0۲۳/S( امنیت  شورای  رئیس  به  خطاب  اسرائیل  رژیم  نماینده 
S/۹۲۹/۲0۲۳( تهیه شده است که در آن نماینده رژیم اسرائیل در این 
نامه ها بار دیگر با توسل به اکاذیب و انتشار اطلاعات نادرست، اتهامات 
غیرمستند علیه جمهوری اسلامی ایران را با ادعای نقض قطعنامه ۲۲۳۱ 

شورای امنیت سازمان ملل متحد )۲0۱5( مطرح کرده است.
امیرسعید ایروانی در این نامه نوشته است: مایلم تاکید کنم که جمهوری 
اسلامی ایران پیوسته به مفاد قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت )۲0۱5( پایبند 
بوده و در اجرای تعهدات خود ذیل این قطعنامه ثابت قدم است. بر این 
اساس، ادعا های مطرح شده در نامه ها کاملاً بی اساس و به صراحت مردود 
است. باعث شگفتی است که رژیم آپارتاید و اشغالگر اسرائیل به طور 
مداوم هنجار ها و اصول بسیار اساسی و ثابت حقوق بین الملل، منشور 
ملل متحد و قطعنامه های سازمان ملل را زیر پا می گذارد، در عین حال 
ایران را به نقض قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل متهم می کند.

وی افزود: با توجه به سوابق گذشته رژیم اسرائیل، بر کسی پوشیده 
نیست که این رژیم بار دیگر به دنبال سوء استفاده از قالب قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت و گزارش دبیر کل سازمان ملل بوده است. این سواستفاده 
تلاشی مداوم برای پیشبرد اتهامات بی اساس علیه ایران است که همگی 
ناشی از اهداف سیاسی رژیم است. در نتیجه، این ادعا های بی اساس 
سیاسی هم فاقد پایه قانونی و اعتبار هستند. در این چارچوب، ایران از 
دبیرکل سازمان ملل متحد می خواهد که به طور جدی به مأموریت خود که 
در قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل آمده است پایبند باشد و از هرگونه 
سوءاستفاده احتمالی رژیم اسرائیل از قالب قطعنامه ۲۲۳۱، به ویژه با توجه 

به شرایط برجام پس از ۱۸ اکتبر جلوگیری کند.
در پایان درخواست شده است که این نامه به عنوان سند شورای امنیت 

گردش کار شود.

رییس جمهور در دفاع از لایحه بودجه 140۳: تلاش شده است ناترازی ها، تراز شود

لایحه بودجه به ایستگاه بهارستان رسید
- گروه سیاسی؛ رییس جمهوری  اتحادملت 
گفت: تلاش شده است تا در این بودجه تقدیمی 
بسیاری از ناترازی های موجود که منجر به رنج 
همگان است با یک حرکت جهادی برطرف شود.

بودجه  لایحه  از  دفاع  برای  رئیسی  ابراهیم   
۱۴0۳، صبح دیروز )سه شنبه ۱۴ آذر ۱۴0۲(  در 
صحن مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: یک 
به  با بخش های مختلف  سال همکاری دولت 
ویژه مجلس در اجرای لایحه بودجه ۱۴0۲ باعث 
شد به رشد اقتصادی، رشد تولید و مهار تورم 
دشمنان  که  چیزهایی  از  بسیاری  و  بیانجامد 
تصور می کردند و توطئه و فتنه دشمنان علیه 

ملت بزرگ ایران را ناکام گذاشت.
رییس جمهوری گفت: در این مدت دستگاه ها 
موفق شدند گام دیگری در جهت رشد اقتصادی 

و تعالی کشور و نزدیک تر شدن به قله بردارند.
وی با بیان این که »در بودجه ۱۴0۳ تلاش شده  
هم درآمدها و هم هزینه ها واقعی دیده شود.« 
ادامه داد: تلاش دولت معطوف به اجرای قانون 
بودجه ۱۴0۲ بوده است. بودجه ۱۴0۳ مبتنی بر 
برنامه هفتم توسعه است و تلاش شده واقعیت 

مسائل دیده شود.
 ۶500 شهادت  کرد:  بیان  مجریه  قوه  رئیس 
کودک و به خاک و خون کشیده شدن زنان و 
مردان مجاهد فلسطینی مایه تاسف همه ما و 
اما آن چه  امت اسلامی و جامعه بشری شده 
بیشتر از این نسل کشی مایه تاسف است، این 
است آن هایی که مدعی حقوق انسان هستند 
نسل کشی  این  حامی  غربی ها  و  آمریکا  یعنی 

هستند.
بخاطر  امروز  »ملت ها  این که  بیان  با  وی 
فلسطین بپا خواسته اند و عدالت را فریاد میزنند« 
زنان  و  کودکان  داریم شهادت  باور  داد:  ادامه 
فلسطینی به حکومت رژیم صهیونیستی پایان 

خواهد داد.
سی بیان کرد: تمام تلاش دولت و همکاران 
بودجه  قانون   اجرای  بر  من در سراسر کشور 
۱۴0۲ بوده است و تلاش شده آنچه که انجام 

می شود بر مبنای قانون باشد.
وی خطاب به نمایندگان مجلس گفت: ما در 
جایگاه اجرای قانون و شما در جایگاه قانون گذاری 
شد  تلاش   ۱۴0۳ بودجه  تدوین  در  هستید. 
واقع بینانه باشد. از همه شما از تلاش تان برای 

از  ابلاغی  سیاست های  اجرای  و  قانون  اجرای 
سوی مقام معظم رهبری و تصویب برنامه هفتم 
در  تصویب  از  بعد  ان شاءالله  می کنم.  تشکر 
شورای نگهبان در کشور اجرایی شود و برخلاف 
برنامه هایی که ۳0 تا ۳5 درصد اجرایی شد، ما 
تمام برنامه را اجرایی کنیم. بنای دولت اجرای 
برنامه است. بودجه ۱۴0۳ مبتنی بر برنامه هفتم 
است و بر مبنای برنامه هفتم تهیه شده است و 

تلاش شده است ناترازی ها تراز شود.
اینکه  تأسف بارتر  گفت:  رئیس جمهوری 
سازمان ها و نهادهای بین المللی که متکفل دفاع 
از مظلوم هستند، کارآمدی خود را مقابل نظام 
سلطه و قدرت آمریکا از دست دادند. اما ناامید 
نیستیم و معتقدیم ملت ها امروز به پا خواسته اند 
و حقوق بشر، اجرای عدالت و نظم نوین جهانی 
را فریاد می زنند. هم چنانی که خداوند متعال 
امت موسی)ع( را در کشتن کودکانی که به دست 
به  و خداوند  داد  گرفت، شکل  فرعون صورت 

موسی)ع(  حضرت  زمان  در  فرعون  حکومت 
کودکان  و  زنان  داریم شهادت  باور  داد،  پایان 
فلسطینی به حکومت جعلی رژیم صهیونیستی 
پایان خواهد داد و ما شاهد پیروزی فلسطینی ها 

و نابودی اسرائیلی ها را خواهیم بود.
رئیس جمهور در جلسه تقدیم لایحه بودجه 
رشد  قبل  دهه  در  گفت:  مجلس  به   ۱۴0۳
اقتصادی نداشتیم اما در اولین سال شروع به کار 
دولت سیزدهم ما رشد اقتصادی بیش از ۴درصد 

داشتیم.
اقتصادی  رشد   ۱۴0۱ سال  در  کرد:  بیان  وی 
بیش از ۴درصد داشتیم و تلاش شد در سال 
قبل کسری بودجه را تجربه نکنیم. رشد نقدینگی 
شده  هدف گذاری  و  رسیده است  به۲۶درصد 
است که تا اخر سال رشد نقدینگی به ۲5درصد 

برسد.
این  بر  تلاش  دولت  در  کرد:  اعلام  رئیسی 
بوده است که ما کسری بودجه نداشته باشیم. 

در شش ماهه سال ۱۴00 که دولت آغاز به کار 
کرد ما با یک کسری بودجه بالایی یعنی ۴۸0 
درآمد  با کسب  اما  بودیم  مواجه  میلیارد  هزار 
و نه با استقراض و یا چاپ پول تلاش شد که 
در شش ماهه دوم این کسری از بین برود و 
اتفاق افتاد. درباره رشد اقتصادی که باید پیش 
از این به آن گفت دهه تعطیل که یک زمان 
0.۴ درصد و یک زمان 0.7 درصد و زمانی یک 
درصد بوده که در کل بخواهیم حساب کنیم در 
آن دهه رشد اقتصادی نداشته ایم و به صورت 
متوسط آنچنان که مورد انتظار بود نبوده است 
اما در اولین سال شروع دولت سیزدهم ما رشد 
اقتصادی بیش از چهار درصد داشتیم. در سال 
۱۴0۱ رشد اقتصادی بیش از چهار درصد بوده 
است و با تلاش دولت و مجلس شورای اسلامی 
کسری بودجه نداشتیم. تلاش ما در سال ۱۴0۲ 

هم همین است.

سخن نخست

اخبار

رئیس جمهور در جلسه 
تقدیم لایحه بودجه 140۳ به 

مجلس گفت: در دهه قبل 
رشد اقتصادی نداشتیم اما در 
اولین سال شروع به کار دولت 

سیزدهم ما رشد اقتصادی بیش 
از 4درصد داشتیم

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اگرچه برخی دوست دارند 
اختلاف سلیقه و مباحثه کارشناسی را تبدیل به اختلاف بین قوا کنند 
اما بنده می گویم که هرگز در جبهه انقلاب چنین اتفاقی نخواهد افتاد.

امروز  مشترک  نشست  در  قالیباف  محمدباقر  ایسنا،  گزارش  به 
مجلس شورای اسلامی با دولت بیان کرد: به رئیس جمهور، معاون 

اول و وزرای محترم و همه عزیزانی که در این هفته در مجلس شورای 
اسلامی حضور پیدا کردند خیرمقدم می گویم. یکی از ویژگی های این 
دولت این بوده که به طور متعدد در مناسبت های مختلف در مجلس 
حضور پیدا کردند. رئیس جمهور بسیار صحیح و به جا اشاره کردند که 
همدلی و همکاری بین دولت و مجلس شورای اسلامی یک ضرورت 
است. این خواسته حضرت آقا و مردم است. حتما کسانی هستند که 
دوست داشته باشند اختلاف سلیقه و مباحثه کارشناسی را تبدیل 
به اختلاف بین قوا کنند اما بنده می گویم که هرگز چنین اتفاقی در 
جبهه انقلاب نخواهد افتاد. بنده این را وظیفه دینی و اخلاقی خود 
در مجلس می دانم و ممکن است در مقطعی عده ای از دست بنده 

ناراحت شده باشند.
وی در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر این نشست بین مجلس 
شورای اسلامی و دولت در یک مقطع زمانی بسیار خاص شکل گرفته 
است. از جهت بین المللی به خصوص در جهان اسلام با یک فاجعه 
بزرگ یعنی جنایت آمریکا و رژیم صهیونیستی علیه مردم فلسطین 
روبه رو هستیم که نمی توانیم بی تفاوت از کنار آن عبور کنیم و وظیفه 
سنگینی بر عهده داریم. از سویی دیگر برنامه هفتم توسعه مراحل 
نهایی خود را در شورای نگهبان طی می کند. اما امروز تازه آغاز کار 

است.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: اکنون دولت 

برنامه را تقدیم مجلس شورای اسلامی  اولین سال  لایحه بودجه 
کرد باید بدانیم که امروز فقط اداره کشور مهم نیست بلکه امروز 
باید هم کشور را خوب اداره کنیم و هم تحول ایجاد کنیم. راه تحول 
این است که همه ما این برنامه ای که مصوب می شود را میثاق ملی 
دانسته و خارج از آن عمل نکنیم و ما برای اجرای برنامه به منابع 
نیاز داریم دولت و مجلس شورای اسلامی برای تامین منابع باید 
در اوج همکاری باشد و نباید دست در جیب مردم کند کما این که 
تا به امروز مجلس شورای اسلامی و دولت در این موضوع اتفاق 

نظر داشتند.
وی در ادامه تاکید کرد: در یک جاهایی مانند حوزه انرژی که یک 
تهدید بزرگ است در عین حال بزرگ ترین فرصت نیز برای تامین 
منابع وجود دارد به نحوی که هم مردم منفعت ببرند و هم دولت 
منفع ببرد. در مولدسازی منابع نیز نباید همه پروژه های نیمه تمام را 
تمام کنیم بلکه باید اولویت بندی کنیم نه این که نمایندگان یا وزرا برای 
اتمام برخی از پروژه ها فشار بیاورد بلکه باید منابع را در جایی بگذاریم 

که بازدهی داشته باشد.
قالیباف اضافه کرد: بنده مطمئن هستم که امروز منابع در کشور به 
اندازه کافی وجود دارد که ما دچار مشکل نشویم. ان شاءالله به فضل 
الهی روز به روز از مشکلات مردم کاسته می شود و به رشد مناسب 

دست خواهیم یافت.

قالیباف نشست مشترک مجلس و دولت:
ورت است همکاری بین دولت و مجلس یک ضر

مواضع جهت دار مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
درباره برنامه هسته ای ایران، بیش از گذشته اثبات کرد رافائل 
گروسی، آژانس و تمام چارچوب های حرفه ای آن را به بیراهه 

کشانده است.
اخیر  گفته های  ایرنا،  گزارش حوزه سیاست خارجی  به 
گروسی در مصاحبه با »فایننشال تایمز« در وضعیت حساس 
کنونی جهانی جدای آنکه به شدت حیثیت دیپلماتیک او را 
زیر سوال برده است، می تواند زنگ خطر برای اعتبار آژانس 
در مساله ثبات هسته ای در جهان و سیاست های منع 

اشاعه را به صدا درآورد.
رویکرد  ادامه  در  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل 
با  مصاحبه  در  پنجشنبه  روز  تهران،  علیه  خود  مغرضانه 
نشریه »فایننشال تایمز« از دنیا خواسته است توجهاتش را از 
جنگ غزه به سوی برنامه هسته ای ایران منتقل کند. گروسی 
با  اوست  کاری  اصول  با  مغایر  که  ربط  بی  اظهاراتی  طی 
بی فایده خواندن برجام، خواهان یک توافق با چارچوب جدید 
با ایران شده؛ چیزی که گروسی آن را »برجام ۲« می خواند.

گروسی همچنین مدعی شد به دلیل معطوف شدن تمام 
توجهات جهانیان به جنگ رژیم صهیونیستی علیه نوار غزه 
و حماس، دنیا نباید خطرات تمایلات اتمی ایران را دست کم 
بگیرد. دیپلمات آرژانتینی از سران قدرت های جهانی خواست 
گفت وگوها با ایران را از سر بگیرند و به خطراتی که انباشت 

اورانیوم غنی شده ایران دارد بیشتر توجه کنند.
مدیرکل آژانس اتمی اظهار داشت: »باید به نحوی سیستم 
گفت وگو با ایران را بازآفرینی کرد. البته قطعا ممکن است 
توجهات به چیز دیگری ]جنگ غزه[ باشد ولی این، مساله 
را حل نمی کند«. گروسی ادامه می دهد شاید گفت وگوها با 
ایران به یک چارچوب جدید نیاز داشته باشد تا اینکه بخواهند 
همان توافق هسته ای سال ۲0۱5 را احیا کنند. وی در این 

باره گفت: »تلاش برای قرار دادن یک توافق هسته ای در 
چارچوب برجام، فایده ای ندارد. می توانید دوباره به آن برجام 
بگویید ولی باید برجام شماره ۲ یا چیز دیگری باشد، زیرا نیاز 

به تطبیق ]با شرایط جدید[ دارد«.
کسی  از  »ما  است:  گفته  پایان  در  آژانس  کل  مدیر 
نمی خواهیم به ایران فشار بیاورد، بلکه می خواهیم تهران با 
ما تعامل کند. برای موفقیت این منظور، به حداقل اجماع 
بین المللی بر سر اینکه ایران باید واقعا با ما همکاری کند نیاز 

است«.
این گفته ها از سوی بیانگر این است که مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای اصرار فراوانی بر شتاب بخشیدن 
به بی حیثیت کردن نهاد ناظر هسته ای سازمان ملل دارد. 
رافائل ماریانو گروسی حتی دیگر خود را ملزم به تحفظات 
برای  نمی بیند.  بی طرفی  رعایت  اصل  در  حرفه ای  و  کاری 
کسانی که گفتار و رفتار گروسی نسبت به ایران را حداقل 
طی ۲ سال گذشته رصد کرده، همسویی مدیرکل آژانس اتمی 
با رژیم صهیونیستی امری چندان غامض و دور از انتظار به 

نظر نمی رسد.
به  جهانی  توجه  خواستار  وضعیتی  در  درست  گروسی 
اورانیوم های ایران می شود که رژیم صهیونیستی در عرض ۲ 
ماه، ۲ تهدید هسته ای را در جهان به نام خود ثبت کرده 
است. مقامات ارشد اسرائیلی از جمله وزیر میراث فرهنگی 
کابینه راست افراطی نتانیاهو در روزهای ابتدایی جنگ غزه، 
به صراحت بیان کردند باید غزه را با بمب اتم هدف قرار داد. 
همانطور که پیش از توفان الاقصی که نتانیاهو نخست وزیر 
ایران را در مجمع عمومی سازمان ملل، تهدید  این رژیم، 

هسته ای کرد.
اما پس از این تهدیدات بی سابقه اتمی، هیچ کسی در 
جهان یک کلمه از رافائل گروسی به عنوان مدیر کل آژانس 

بین المللی انرژی اتمی که متعهد به اجرای ان پی تی )پیمان 
منع سلاح های کشتار جمعی( شده است، نشنید.

در حقیقت، موجودیتی که عضو NPT نیست، چندصد 
کلاهک اتمی در اختیار دارد است، درهای دیمونا؛ تاسیسات 
اتمی اش به روی بازرسان آژانس بسته است، نیت خود برای 
استفاده از سلاح هسته ای را احراز کرده و اراده استفاده از 
بمب را هم دارد ۲ تهدید معتبر اتمی انجام داده است، اما 
مدیر کل آژانس در عوض می خواهد جهان توجهات خود را 

ازغزه بردارد و دنبال توافق برجام پلاس با ایران باشد.
چه اتفاقی افتاده است که گروسی درباره اسرائیل خود را 
به دیدن و نشنیدن می زند اما خود را ملزم می داند به طور 
مرتب درباره ایران با رسانه های غربی گفت وگو ترتیب دهد 

و بیدارباش هسته ای بزند!
البته مواضع روز پنجشنبه گروسی بی ارتباط با درخواست 
ناظر  از  که  نیست  ایران  هسته ای  انرژی  سازمان  رئیس 
هسته ای سازمان ملل خواسته بود تمرکز خود را بر زرادخانه 
هسته ای  اعلام نشده اسرائیل معطوف کند. به همین خاطر 

آقای مدیرکل به اصطلاح خواسته است رو به جلو فرار کند.
میزان  که  است  داده  نشان  این  از  پیش  رافائل گروسی 
نگرانی هایش با تل آویو کم و زیاد می شود، وقتی در بحبوحه 
مذاکرات وین میان ایران و ۱+۴ در اقدامی بحث برانگیز و خارج 
از هرگونه چارچوب حرفه ای و عرف سیاسی، به سرزمین های 
اشغالی سفر کرد تا دستورالعمل مقامات اسرائیلی را درباره 
برنامه هسته ای ایران اخذ کند، چه اینکه آژانس پرونده اماکن 
ادعایی فعلی را با کارسازی تل آویو وگزارش های اسرائیل علیه 

ایران باز کرده است.
مدیر کل آژانس البته قبل از اینها ثابت کرده در کدام سو 
ایستاده است؛ وقتی شهریور سال گذشته قبل از سفر به تل 
آویو در مصاحبه  با فرانس ۲۴ تصریح کرد از نظراتی که رژیم 

صهیونیستی درباره برنامه هسته ای ایران دارد آگاه است و به 
آنها احترام می گذارد!

رفتارهای خارج از عرف دیپلماتیک از سوی مدیرکل آژانس 
که نشان از عزم او برای تداوم حرکت در مسیر مخرب خود 
نسبت به ایران دارد، بیش از آنکه تهدیدی برای تهران باشد 
ای شود،  تجدیدنظر در سیاست های هسته  به  وادار  که 
اینکه  را زیر سوال می برد، کما  بین المللی  نهاد  این  اعتبار 
در ماجرای پیمان اوکاس )قرارداد میان آمریکا، انگلستان و 
استرالیا مبنی بر فروش زیردریایی های هسته ای به کانبرا با 
هدف تهدید چین( و نقض فاحش NPT، این اتفاق افتاده 
است. مسئله ای که گروسی بعد از رفتارهای خود انتظارش را 
داشته باشد، این است که تهران نسبت به همکاری های خود-

که با حسن نیت ایران فراتر از تکالیف و وظایف خود است- 
تجدیدنظر کند؛ وقتی داوری با شخصی مثل گروسی باشد 
که نه تنها بی طرف نیست که در طرف اشتباه ایستاده است.

از زمان تکیه زدن گروسی به صندلی آژانس، این نهاد بین 
المللی که وظیفه حساس منع اشاعه سلاح های کشتار جمعی 
را بر عهده دارد با سرعت زیادی به سمت سیاسی کاری و 
دخیل شدن در روندهای خارج از محدوده مرتبط با آژانس 
حرکت کرده است. این دیپلمات آرژانتینی، آژانس را به ابزاری 
در دست اهداف برخی کشورهای غربی تبدیل کرده است و 
حتی آقای مدیرکل ابایی ندارد چنین گزاره ای را به طور علنی 

افشا کرده و بر آن صحه بگذارد.
درست مشابه وضعیت دیگر نهادهای نظم کنونی و 
در حال کهنه شدن پساجنگ سرد، آژانس با گروسی در 
حال از دست دادن تمام صلاحیت های خود است؛ وقتی 
او سال گذشته گفت: من زیر فشارهای سیاسی زندگی 
می کنم! درباره ایران باشد یا اوکراین، همیشه تحت فشار 

سیاسی هستم.

گزارشی از مواضع عجیب گروسی گزارش می دهد
آژانس؛ دربست به اسرائیل!


